
קבלנו ירושה של 200,000 ₪, מה יותר כדאי לעשות? לכסות את 
המשכנתא, או לקנות נכס קטן בפריפריה 

דבר המערכת

מעשה בסיפור
כדי  ביתו  לחצר  שמערל  יוצא  אחד  בוקר 
את  מפטם  הוא  צח.  אוויר  קצת  לנשום 
מפיקה  שהיא  עד  אותה  מצית  מקטרתו, 
העשן  סלילי  דעתו,  את  שמניחה  עשן  עננת 
והוא  הפתוחים  המרחבים  אל  מתפזרים 
מתפוגגים.  שהם  עד  בעניין  אחריהם  עוקב 
גדול  שור  מטריד:  במראה  נתקל  הוא  ואז 
קטנה,  מים  שלולית  מעל  עומד  מימדים 
ממנה מרווים את צימאונם המוני ציפורים, 
השור  והנה  יום,  מדי  ושפיריות  צפרדעים 
המים  מן  לגמוע  ומתחיל  ראשו  את  מכופף 
וירד  הלך  השלולית  מפלס  רב.  בלהט 

במהירות, תכף היא תתרוקן לחלוטין.

עוד  שניחן  לשמערל,  הדבר  חרה  היטב 
לו  חסר  האם  מפותח.  צדק  בחוש  מילדות 
הוא  שצריך  אחרים,  מים  מקורות  לשור 
לכלות שלולית שלמה רק כי הוא קצת צמא?!

שירד  עד  שמערל,  של  דעתו  נתקררה  לא 
הסורר,  השור  את  במיומנות  צד  לשטח, 
ומשך אותו בקרניו אל... בית המטבחיים, 
אסאדו  לחלקי  קצר  זמן  בתוך  הפכו  שם 
ופלאנקן מוכנים ומזומנים לעלות על שולחן 

מלכים - - -
איך הסיפור? ומי לדעתכם צודק?

ובעצם, אולי בכלל לא שמענו את כל הסיפור?
בשינויים  הזה,  הסיפור  שאת  היא,  האמת 
מדי  במשפחה  אצלנו  לספר  נוהגים  קלים, 
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שאלה

לכבוד ראש הישיבה שליט"א

אני אברך כולל נשוי כ3 שנים, שוכר במודיעין עילית ומשכיר בפריפריה )נשאר 
לי פער של 700 ₪ לשלם(. הורי מתגוררים בכרמיאל.

עברתי עם השוכרים סבל בל יתואר, שגם גזלו ממני זמן וגם יצרו מתח ודאגה 
תמידיים, האם אקבל את הכסף מהשוכרים או לאו, ולפעמים לא ענו לי במשך 
חודשים, ועוד תלאות שונות. כשקראתי את דבריו הנוקבים של ראש הישיבה 
לעבור  לנו  נכון  שיותר  ברורה,  למסקנה  הגענו  בפריפריה,  המגורים  בנושא 

לדירה )זולה( משלנו ובכך נוכל לישב בשלוה על התורה ועל העבודה.

השאלה שלי היא כזו. אשתי עובדת בעבודה, שמבירור שערכנו קשה למצוא בה 
משרה בפריפריה. אנו לא יכולים לחפש עבודה ולעבור ברגע שמוצאים, כי צריך 
להודיע למשכיר חודשים מראש. הברירה היא לעבור ולקוות לטוב. השאלה 
על  סומכין  ש"אין  משום  כלכלית  כ"התאבדות"  נחשב  זה  באופן  מעבר  אם 

הנס", או שזה שלא מגדרי ההשתדלות ויש להשאיר זאת להקב"ה.

תשובה – חלק א

שאלה זו נוגעת מאוד לתחום מידת הבטחון בה' יתברך, אשר היא מהמעלות 
הנשגבות שבעולם, כפי שניתן ללמוד מלשונות הפסוקים הרבים שנאמרו עליה; 
"אשרי הגבר אשר שם ה' מבטחו ולא פנה אל רהבים ושטי כזב" )תהילים מ, 
ה(; "ברוך הגבר אשר יבטח בה' והיה ה' מבטחו" )ירמיהו יז, ז(; "בטח אל ה' 
בכל לבך ואל בינתך אל תשען" )משלי ג, ה(; "טוב לחסות בה' מבטוח באדם" 
כו,  )תהלים  אמעד"  לא  בטחתי  ובה'  הלכתי  בתומי  "אני  ח(;  קיח,  )תהלים 

המשך בעמוד הבא המשך בעמוד הבא
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א(; וכן נאמר )תהלים לג, כב( "יהי חסדך ה' עלינו כאשר יחלנו לך", ללמדנו 
שבאותה מידה שאדם מייחל לה', כך ה' מיטיב עמו.

גם הרמב"ם עוסק במידת הבטחון וכותב על כך )שמיטה ויובל פי"ג הי"ג(: "כל 
איש ואיש מכל באי העולם אשר נדבה רוחו אותו והבינו מדעו להבדל לעמוד 
לפני ה' לשרתו ולעובדו לדעה את ה', והלך ישר כמו שעשהו הא-לקים ופרק 
מעל צווארו עול החשבונות הרבים אשר בקשו בני האדם – הרי זה נתקדש קדש 
קדשים ויהיה ה' חלקו ונחלתו לעולם ולעולמי עולמים ויזכה לו בעולם הזה 

דבר המספיק לו".

להעמיד  חשוב  הבטחון  מידת  בענין  כשעוסקים 
דברים על דיוקם, וכפי הידוע מדורות עברו, היו שתי 

דרכים בקרב גדולי ישראל באשר למידת הבטחון.

הדרך המפורסמת בשם מרן רבי ישראל סלנטר זצ"ל 
ומרן הסבא מנובהרדוק זצ"ל, שהבטחון וההשתדלות 
תלויים זה בזה, וככל שהאדם מרבה לשים בה' את 
ומי  ההשתדלות,  חובת  ממנו  פוחתת  כך  מבטחו, 
שהקב"ה  לו  מובטח  מוחלטת,  בצורה  בה'  שבוטח 
יסייע לו בכל צרכיו בלא שום צורך בהשתדלות מצידו.

ואכן היו גדולי עולם שבטחו בה' בבטחון מלא ללא 
עוררין, וכגודל בטחונם נהג עמם ה' בהנהגה מיוחדת 
ודאג להם לכל צרכיהם בלא שום פעולה מצידם. וכפי 
שמפורסם על רבי ישראל סלנטר עצמו שהתווכח פעם עם הרש"ש, האם נכון 
ודרש ממנו הרש"ש להוכיח  לומר שהקב"ה מזמן לאדם את כל אשר בוטח. 
שהצדק עמו, בכך שיבטח בה' שיזמן לו שעון, וכשיראו אם יזדמן לו שעון ידעו 
נכנס  קצר  זמן  ולאחר  לו,  נענה  ישראל  רבי  ובאמת  מועיל.  כזה  בטחון  האם 

יהודי ומסר בידו שעון.

גם הסבא מנובהרדוק היה מפורסם מאוד במידת בטחונו, כפי שמסופר )תנועת 
עשרות  במשך  באוצרו  הסבא  שמר  לבטחונו  שכמופת   )331 עמ'  ח"ד  המוסר 
שנים נר אשר הזדמן לו במקרה מופלא, כאשר בהיותו בעיר זושן אזלו לו באחד 
יצא  הוא  המאוחרת  השעה  למרות  בחושך,  נשאר  והוא  נרותיו  כל  הלילות 
באישון לילה אל היער לחפש אור, ופתאום הגיע מולו אדם ונר בידו, ונעתר 

למסור לו את הנר.

מאידך יש את הדרך המפורסמת בשם מרן החזון איש זצ"ל, ש"בטחון" הוא 
לא להיות בטוח שיהיה לו טוב, אלא להאמין שהכל מאתו יתברך.

רוצה לומר, האדם מחויב להאמין שה' מסובב את כל מה שקורה בעולם, אבל 
לפי  ההגיונית  ההשתדלות  את  לעשות  עליו  מוטל  מאד,  חזק  בטחונו  אם  גם 

מצבו.

וכך כתב ב'אמונה ובטחון' )תחילת פ"ב(:

בכל  להאמין  )ש(חובה  בטחון...  במושג  רבים  בלב  נתאזרחה  נושנת  "טעות 
יהיה  בטח  כי  מוכרע...  בלתי  עתיד  לקראת  והעמידתו  האדם  שפוגש  מקרה 

הטוב, ואם מסתפק וחושש על היפוך הטוב הוא מחוסר בטחון.

ואין הוראה זו בבטחון נכונה, שכל שלא נתברר בנבואה גורל העתיד אין העתיד 
ית'. אבל ענין הבטחון הוא האמון  וגמולותיו  ד'  יודע משפטי  מוכרע, כי מי 

שאין מקרה בעולם, וכל הנעשה תחת השמש הכל בהכרזה מאתו ית'".

לאחר שעומדות לפנינו שתי הדרכים, נוכל לגשת בפרק הבא לבירור כיצד יש 
לנהוג בשאלה זו.

שנה בליל הסדר, מזה מאות בשנים. אולי זה 
יפתיע אתכם, אבל סביר להניח שגם אצלכם 

קיים המנהג הזה...

אבא קנה גדי, בא חתול וטרף את הגדי, בא 
הכלב ונשך את החתול, בא המקל והיכה את 
הכלב, בא האש ושרף את המקל, באו המים 
וכיבו את האש, בא השור ושתה את המים, 
מלאך  בא  השור,  את  ושחט  השוחט  בא 
המוות ושחט את השוחט, בא הקב"ה ושחט 

את מלאך המוות. חד גדיא, חד גדיא.

אחרים,  מימדים  מקבל  הסיפור  פתאום 
המים,  עם  שראינו  הנקודתי  לאירוע  מעבר 
השור והשוחט. היתה פה התחלה לסיפור, 
ויש גם המשך, וכמובן – הקב"ה שרואה את 
התמונה המלאה ושוחט את מלאך המוות, 
דווקא  הוא  האשמים'  'סדר  שלפי  למרות 

היה בסדר...

תמונה  יש  שתמיד  לדעת  עכ"פ,  מזה  למדנו 
אנו  בהכרח  שלא  שלם  סיפור  יותר,  רחבה 

רואים את כולו.

קרח, אומר רש"י, לקח את עצמו לצד אחד 
להיות נחלק מתוך העדה. וזו היתה התביעה 
עליו: מדוע לקח את עצמו לצד אחד. שכן, 
את  לדעת  צורך  יש  אחד,  בצד  לנקוט  כדי 
מכלול הצדדים. ומי יכול לדעת זאת? וקרח 
– כאילו הבין את המציאות עד כדי כך שיכול 

היה לטעון טענה, להביע דעה.

כמובן, שתמיד בפרשיות הללו עלינו להזכיר 
או  לדון  וביכולתנו  בכוחנו  שאין  לעצמנו 
בני  של  ועניינם  מעשיהם  את  להבין  אפילו 
דור דעה. אבל הדברים נאמרו לדורות – כדי 
שניקח אנו קניינים לעצמנו, במושגים שלנו.

ובכן, טענותיו של קרח התבססו על הבנתו 
הוא  לא.  ותו  עיניו  ראות  ע"פ  המצוות  את 
מלא  בית  על  תכלת,  שכולה  טלית  על  שאל 
זה  פי  ועל  כגריס,  בהרת  ועל  תורה  ספרי 
משה  ולא  השמים  מן  תורה  שאין  הסיק, 
נביא ולא אהרן כהן גדול )ירושלמי סנהדרין 
פ"י ה"א(. כי הוא חיפש את ההיגיון לפי מה 
שראה בעיניו. הוא לא הסכים לראות שיש 

משהו למעלה מזה.

והאמת הזו, שיש למעלה ממך, היא הבסיס 
שלנו כאן בעולם הזה. להיכנע. להבין שאין 
אנו יכולים להבין, שיש מהלכים ותהליכים 
בנו  ואין  בהם,  שברירים  רק  רואים  שאנו 
בוריה,  על  המציאות  את  להבין  כלים  שום 

לראות את התמונה המלאה.

המדרש )ילקוט שמעוני תהלים, רמז תרי"ד( 
מתאר בהרחבה איך קרח התלוצץ על מצוות 

מתנות עניים ומתנות כהונה:
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לשאלות לנשיא הגמ"ח לחצו כאן

יש את הדרך 
המפורסמת בשם 
מרן החזון איש 

זצ"ל, ש"בטחון" 
הוא לא להיות 
בטוח שיהיה 
לו טוב, אלא 

להאמין שהכל 
מאתו יתברך
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עשה,  מה  ואהרן.  משה  על  מתלוצץ  "היה 
כנס עליהם כל ישראל והקהיל עליהם קרח 
דברי  לפניהם  לומר  התחיל  העדה,  כל  את 
ליצנות, ואמר: אלמנה אחת בשכונתי ועמה 
והיה לה שדה אחת...  יתומות,  נערות  שתי 
הניחי  אמר:  ערימה,  ולעשות  לקצור  באת 
לקט שכחה ופאה. עשתה גורן, אמר לה: תני 
תרומה ומעשר ראשון ומעשר שני, הצדיקה 
מיד  עשתה,  מה  לו.  ונתנה  הדין  את  עליה 
עמדה ומכרה את השדה, ולקחה שתי כבשות 
מפירותיהן.  ולהינות  מגזותיהם  ללבוש  כדי 
הבכורות...  לקחת  אהרן  בא  שילדו,  כיון 
הצדיקה עליה את הדין ונתנה לו את הולדות. 
הגיע זמן גזיזה, אמר לה: תני לי ראשית הגז. 
הריני  הזה  באיש  לעמוד  כח  לי  אין  אמרה 
א"ל  אותן  ששחטה  כיון  ואוכלתן,  שוחטן 
תני לי הזרוע הלחיים והקיבה, אמרה אחר 
הרי  אמרה  מידו,  נצלתי  לא  אותן  ששחטתי 
הן עלי חרם, אמר חרם כלה שלי היא שנאמר 

כל חרם בישראל לך יהיה, נטל והלך לו".

האלמנה  של  המסכן  הצד  את  מציג  קרח 
האמת?  אבל  משכנעת.  מאד  בצורה  העניה 
שהוא סיפר רק חלק מהסיפור המלא. הוא 
מתנות  מקבל  אמנם  לוי  ששבט  סיפר  לא 
כהונה אך מנגד לא ניתנה לו נחלה בישראל. 
הוא לא הסביר שבעבור מתנותיו יוכל הלוי 
להתמסר לתורה ולעבודה, שהם זכות קיום 

העם כולו.

אך גם מהצד של הנותן הוא לא סיפר הכל. 
הוא לא סיפר שהמעשר לעני סופו שמתברך 
בעצמו ומתעשר, ואם כן – האלמנה הצדיקה 
השכר  אבל  זה  ברגע  מסכנה  נראית  אולי 
הצפון לה על כל נתינה רב עד למאד – בבא, 
וגם בזה. הוא לא סיפר ואולי גם לא ידע. כי 

לא ראה. כי לא רצה לראות.

במצוות  מאיתנו  שנדרש  מה  זה  ודווקא 
הצדקה. זהו הניסיון שעלינו לעמוד בו. לתת 
ולהעניק – למרות שזה מרגיש הפסד. ולדעת 
ולהאמין – שמנתינה לא מפסידים. להיפך – 

פותחים את צינור השפע.

כל מי שחבר בגמ"ח המרכזי יודע זאת מכבר. 
את  לאחרים  ומעניקים  נותנים  שנים  במשך 
האפשרות. ויום אחד, גם אנחנו נוכל לחתן 

את ילדינו בכבוד... בעז"ה!

דבר המערכת המשך מעמוד 2

והמחיה משרתי הק-ל 
בממונו, ברכת השם יתברך 

תנוח עליו בכל אשר יש לו
)חינוך מצוה שצה(

איש את רעהו
מכתבים למערכת
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המלצה למצטרפי הגמ"ח המרכזי

יש המתלבטים אם לעשות את המסלול שבו מקבלים הלוואה של 160,000 
או את המסלול של 240,000.

לבחור  מאד  כדאי  שלדעתי  הסיבה  את  הקוראים  בפני  להציע  ברצוני 
במסלול של ה240,000, וכך עשיתי עם בני.

והחישוב שלי הוא כך:

כהיום אני רואה את המצב של אבי וחמי ושל עוד הרבה חברי קהילה, 
ואני רואה שגם כשהבן אדם אמיד מאד ואפילו 'עשיר' אך כשהוא מגיע לחתן 

ילדים הוא קורס, ואם לא בילד הראשון אז בשני או בשלישי וכו'.

מה עושה הורה שאינו יכול לעמוד ולשאת בהוצאות הנישואין של בניו: או 
פונה לעסקנים, או לילדיו.

וכאן אני רואה את הצער הכי גדול, שלפעמים אפילו יותר כואב מלשאת 
בהוצאות  הילדים  את  ולשתף  להראות  הוא  והצער  השמחות.  עול  את 
הכבדות. כמה שזה קשה להורים לבקש את העזרה מהילדים, כמה פעמים 
מחליטים  ההורים  שלפעמים  כדי  עד  לא,  או  לשתף  אם  חושבים  ההורים 

לשלוח עסקן שידבר עם ילדיהם.

היחידה  הברירה  זה  אם  הפתרון,  זה  אם  קטן:  חשבון  לעצמי  עשיתי 
שמה  הרי  בכבוד,  ילדינו  את  לחתן  רוצים  אנחנו  ואם  להורים,  שנשארה 
שצריך לפתור כדי שזה יקרה בצורה הנכונה, היא שיהיה לנו קל לשתף את 

הילדים שנרגיש עם זה בנוח ושנהיה שלמים עם הפעולה שאנחנו עושים.

כידוע לכל, מלבד הוצאות הדירה, יש גם הוצאות סביב החתונה עצמה. 
אלו.  להוצאות  הסכום  כל  בכיס  לי  שיהיה  בני  את  שכשאחתן  בטוח  אינני 
ולכן, ייתכן שאצטרך להשתמש בחלק מן ההלוואה של הגמ"ח לצורך כך. 
וכאן אני מחשב: אם אעשה מסלול הלוואה של 160,000 בשביל בני שיהיה לו 
להון עצמי לדירה, אזי אם אכן אצטרך להשתמש עם הגמ"ח בשביל הוצאות 
לעמוד  קשה  לי  יהיה  אם  ואז  לדירה,  מזה  הרבה  לו  יישאר  לא  החתונה, 
בהחזרים יהיה לי קשה לבקש ממנו להחזיר את ההלוואה, כשהוא עצמו בלי 

דירה.

לכן החלטתי ללכת על 240,000, ואז אני מרוויח את שני הדברים גם יחד:

לו  יהיה  הרי  החתונה,  בהוצאות  לשאת  לי  יהיה  ובעז"ה  והלוואי  אם 
הלוואה יותר גדולה של 240 אלף במקום 160 אלף, ואם ח"ו לא יהיה ביכולתי 
לשאת בהוצאות החתונה, נוכל להשתמש בחלק מה240 להוצאות החתונה, 
ועדיין יישאר הון עצמי נכבד בשביל הדירה )בפרט אם שני הצדדים יעשו כן(, 
ואז גם אם יקשה עלי לעמוד בהחזרים החודשיים, אחוש בנוח לבקש מהבן 
שיחזיר את ההלוואה או חלקה, כי הרי הוא עצמו נהנה ממנה מהדירה שחי 

בה.

נ.ב. נכון שהתרומה במסלול זה היא גבוהה יותר, אבל לקרוס כשמתחילים 
לחתן את הילדים הוא יותר קשה ובלתי נסבל.

אשמח שתפרסמו חישוב זה
תודה רבה
בעילום שם

למכתבים ותגובות לחצו כאן
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שאלה:

מחכים  מעניין,  מאד  הנפלא.  העלון  על  תודה  ראשית 
ומחזק.

ברצוני לשאול -

קבלנו ירושה של 200,000 ₪,

מרבית את  לכסות  האם  לעשות?  כדאי  יותר   מה 
שנה  15 לעוד   350,000 לשלם  לנו  נשאר  בה   המשכנתא, 

 – כל חודש 2,500 ₪,

או לקנות נכס קטן בפריפריה )ערד – ליד האזור החרדי 
של חסידי גור(, ובכך ליצור לנו הכנסה חודשית משכירות 

הנכס של כ 1,500 ₪.

יש לנו 6 ילדים – הגדול בן 17.

לתשובתכם אודה

תשובה:

את  הפותח  במדורו  שליט"א  הישיבה  ראש  שנוהג  כפי 
העלון להשיב על שאלות מעין אלו, קשה עד מאד לענות 
בפומבי על שאלות אישיות שכאלו, "מה עדיף לי, כך או 
כך", משום שהדבר משתנה מאד מאדם לאדם וממשפחה 
למשפחה. במקרים כאלו רצוי להתייעץ עם אדם המכיר 

היטב את השואל ואת המקרה המדובר.

זו, בשביל להשיב עליה נכונה, מוכרחים  כך גם בשאלה 
להבין את התמונה במלואה על כל צדדיה, ורק לאחר מכן 

אפשר לכוון את השואל.

דוגמאות לנתונים שצריך לדעת כדי לענות על שאלתכם:

 כמה ריביות משולמות כיום בהחזר המשכנתא החודשי?

 על מה נלקחה המשכנתא?

את  יקטין  הירושה  באמצעות  המשכנתא  פרעון  בכמה   
ההחזרים החודשיים?

 האם אתם עומדים בהחזרים בצורה מסודרת בכל חודש?

 מהן היכולות האחרות שיש לכם כיום? ומהי התכנית 
לחתונות הילדים?

כי אתם  נכס עלולים לסבך אתכם  וקניית  ניהול   האם 
ממש על הגבול, או שיש לכם יכולות תמרון?

ומהם  לשידוכים  ילדיכם  להיכנס  צפויים  גיל  באיזה   
הסכומים שמקובל להתחייב אצלכם?

יהיה  אפשר  אלה,  שאלות  על  יותר  מפורט  מידע  לאחר 
מעט לכוון את השואל בדרך הרצויה והמתאימה לו.

בתשובות  תלוי  שהדבר  ובהסתייגות  כללי,  ובאופן 
לשאלות הנ"ל, אומר דבר אחד:

התנהגותית".  "כלכלה  על  בעבר  זה  במדור  כתבנו  כבר 
שאם  אומר,  התנהגותית  כלכלה  של  הראש  ובכן, 
שגורם  'מחייב'  של  סוג  היא  כיום  לכם  שיש  המשכנתא 
לכם בכל חודש לעמוד בזה, ההגיון הכלכלי ההתנהגותי 
לכאורה אומר, שגם אם לא תפרעו כעת את המשכנתא, 

אתם תמשיכו לעמוד בה כפי שעמדתם עד היום.

בטוח  לא  המשכנתא,  את  כעת  תפרעו  אם  אולם, 

לאחר  אצלכם  יצטבר  החודשיים  בהחזרים  שהחיסכון 
תקופה לסכום משמעותי, אותו תוכלו להשקיע או לחתן 

אתו את הילדים.

ולכן לפי ההיגיון הזה, אכן כדאי כעת לקחת את הכסף 
להשקעה  נכס  רכישת  למשל  כמו  מסויימת,  להשקעה 
)ובמקרה כזה כדאי לברר היטב שמשקיעים במקום שאכן 
מניב סכומים יפים והמחירים שם עתידים לעלות(. אם 
תשקיעו כעת את הסכום הזה במקום טוב, בעז"ה בעוד 

כמה שנים ייתכן שתוכלו לחתן עם הנכס ילד או שנים.

לאחר  לעשות  כדאי  עושים  שאתם  השקעה  כל  כמובן, 
בירור עם איש מקצוע בתחום ההשקעות עד לקבלת מידע 

אמין.

בהצלחה רבה !!!
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לשאלות למדור לחצו כאן

מכלכל בחסד
שאלות ותשובות בנושא כלכלת הבית - בשיתוף ארגון מסילה

הרב ישראל גוטמן | מומחה לכלכלת המשפחה ומנהל מקצועי במסילה 

אתם שואלים

הרב גוטמן משיב
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